

# Rencontres France/Colombie-Britannique (CANADA)

## Autour de la recherche participative

19, 20 et 21 Novembre 2025

*2-3 days, third week of November 2025 in Paris and Mantes-La-Jolie, in the Île-de-France region.*

1 day of panel and discussions presenting the participants' previous relevant work + projects (open to invited guests)

1 day of site visiting, meet and greet (Paris and Mantes)

1 day of workshop/brainstorming/research design discussions between visiting researchers and MLG organizers

Mantes la Galette, an association of stimulant users in the Mantois region of France [ 45 mins by commuter train from Paris at the limit between the capital region and Normandy), is a fledgling group formed in late 2024 thanks to funding from the [Fonds Lutte contre addictions](#)

[Fight Against Addiction Fund from the French Ministry of Health], is linked to various groups of drug users around the world.

The birth of the association, its values and its functioning are directly attributable to the meeting between VANDU, W.A.H R.S and CPPDW organisers from the future MLG association in 2024, a knowledge exchange organized by Dr Melora Koepke and colleague Céline Debaulieu (currently advocacy lead and technical advisor on Harm Reduction at Médecins du Monde France].

MLG members see academic research as a tool, a political weapon whose results can help to correct ideas that were once believed to be axiomatic, refine thinking, and support advocacy efforts to bring about fairer and less

deadly changes in the societies in which we live.

During the first half of 2025, MLG activists were keen to present their views and operations to professional communities in the fields of drug policy, research and healthcare in France.

This gives rise to the impression of being invited, sometimes even listened to, but also seen as subjects of study, certainly interesting but disturbing, frightening and often treated with condescension or even pity.

Research with and among grassroots communities does exist, and it is in this sense that we believe it is useful to organise meetings with different researchers from

different schools and different parts of the world to help us work, define and build bridges and connections.

Similarly, more and more members of our communities are choosing to pursue academic training in order to become researchers themselves, revealing their dual identity or refusing to do so.

Canada is a pioneer in community-based research. Our comrade Dr. Koepke has encouraged us to consider our previous grassroots knowledge exchange activities with Canadians from B.C. as precursors to co-designing collaborative research initiatives. We have been thinking of the following questions and of the possible benefits to experimenting with community-based research in our context.

This collaboration could be a means to an end, and/or a case study to explore the following questions:

Can we move from being subjects of study to real actors in research?

- *‘Participatory research, what are we talking about?’ In France, in Canada?*
- *Who does research serve?*
- *What about accountability?*
- *The involvement of those most affected in academic research*
- *Research among peers... the impacts of disclosure...*

## **Participant.es pressenti.es de Colombie-Britannique (Canada)**

**Melora Koepke**

<https://www.melora.ca/>

**Jeff Masuda**

<https://www.uvic.ca/health/publichealthsocialpolicy/faculty-staff/home/faculty/profiles/masuda-jeff.php>

**Aaron Bailey**

<https://scholar.google.com/citations?user=XGlc5qQAAAAJ&hl=en>

**En Distanciel :**

**Bernie Pauly**

<https://www.uvic.ca/health/nursing/people/faculty/profiles/pauly.php>

<https://www.colabbc.ca/>

**Daniel Gudino Perez**

<https://scholar.google.com/citations?user=T1QFNtoAAAAJ&hl=en>

**Jaime Arredondo**

<https://www.uvic.ca/research/centres/cisur/about/scientists/profiles/arredondo-jaime.php>

*2-3 jours, 3ème semaine de novembre 2025 à Paris et à Mantes-La-Jolie, en Ile de France.*

1 journée Panel table ronde, présentant le travail des participant.e.s (ouvert au public invité),

1 journée Visites (Paris et Mantes)

1 journée de rencontres et discussions en privé (workshop/brainstorm)

Mantes la Galette, association d'inhalateurs de stimulants sur la région du mantois en France, jeune groupe né fin 2024 grâce à des financements du fond de Lutte contre les Addictions, est en lien avec différents groupes de personnes consommant des drogues à travers le monde.

La naissance de l'association, ses valeurs et son fonctionnement sont directement imputables à la rencontre d'avec VANDU (Vancouver Area Network of Drug Users), C.P.D.D.W (Coalition of Peers Dismantling the Drug War), W.A.H.R.S (Western Aboriginal Harm Reduction Society) et des activistes de la future association MLG en 2023, rencontre possible grâce au Dr Melora Koepke et Céline Debaulieu, actuellement Référente technique et plaidoyer RdR France et international à Médecins du Monde.

La recherche académique est vue par les membres de MLG, comme un outil, une arme

politique dont les résultats peuvent aider à rectifier des idées qu'on croyait axiomatiques, affiner des pensées, et étayer des plaidoyers afin d'oeuvrer pour des changements plus justes et moins mortifères des sociétés dans lesquelles nous vivons

Durant le premier semestre 2025, les militants de MLG ont eu à cœur de présenter leurs points de vues et fonctionnement auprès des communautés professionnelles du domaine de la politique des drogues, de la recherche et du soin en France.

Il en découle cette impression d'être invité, des fois même écoutés mais également vus comme des sujets d'études, certes intéressants mais dérangeant, apeurant et souvent traité avec condescendance voire pitié.

La recherche auprès et avec les communautés issues de la base existe, et c'est en ce sens qu'il nous paraît utile d'organiser des rencontres avec différent.es chercheuses, de différentes écoles et de différents endroits du globe afin de nous aider à travailler, définir et créer des ponts et des liens.

De même, parmi les membres de nos communautés, de plus en plus font le choix de suivre des cursus académiques de formation afin de prendre eux-même la place de chercheuses, dévoilant leur double appartenance, ou s'y refusant.

Le Canada fait office de pays pionnier concernant la "community based research".

Peut-on passer de "sujets d'étude" à de réels acteurs et actrices de la recherche? Notre camarade, la Dr Koepke, nous a encouragés à considérer nos précédentes expériences d'échange de connaissances avec des activistes du milieu communautaire en Colombie-Britannique comme des précurseurs à la conception conjointe d'initiatives dans le domaine de la recherche collaborative. Nous avons réfléchi aux questions suivantes et aux avantages potentiels d'expérimenter la recherche communautaire dans notre contexte.

### **Sujets d'échanges sur la journée**

- ***"La recherche participative, de quoi parle t-on? " en France, au Canada?"***
- ***A qui sert la recherche ?***
- ***Et si on parlait de "redevabilité" (accountability)***
- ***L'implication des première.s concerné.es dans la recherche académique***
- ***La recherche parmi ses pairs... les impacts du dévoilement...***